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Maandag 4 februari: Ik sta vroeg (half vijf) op en om kwart over vijf rijden we (Ik, Marije en Jonna) naar 

Breda om Jan en Sonja op te halen. We worden afgezet op het station en zijn een na een vlotte treinrit 

op Schiphol. Inchecken, koffie, tijdje wachten en het vliegtuig in. Het vertrekt keurig op tijd, vliegt vlot 

en land na een rustige vlucht in Johannesburg. Geld pinnen blijkt een uitdaging, uiteindelijk 

veroorzaakt doordat de app van ING vernieuwd is en de pas van Jan en mij op Europa staat en dus de 

transactie afgekeurd wordt. Snel opgelost. We 

halen de auto op en laden alles in. Nog een 

uitdaging, want Jan loopt rond met een rollator die 

voor het Nerinahof bestemd is. Maar het past. We 

rijden 10 minuten naar het hotel voor de nacht, 

drinken nog een biertje op de goede aankomst en 

gaan slapen. 

Dinsdag 5 februari: Ik sta om half zeven op om te douchen. Spannend, want het water loopt niet weg. 

Maar het lukt. Ik lees nog wat en we ontbijten rond kwart over zeven. Een uurtje later laden we de 

auto in Ŝƴ Ǝŀŀƴ ƻǇ ǇŀŘΦ 5Ŝ ƴŀǾƛƎŀǘƛŜ ŘƻŜǘ ƘŜǘ ƎŜƭǳƪƪƛƎ Ŝƴ {ƻƴƧŀ ǊƛƧŘǘ ŘŜ ŜŜǊǎǘŜ ƘŜƭŦǘΦ hƴǎ ΨǾŀǎǘŜΩ 

stoppunt voor lunch blijkt te worden verbouwd, dus we moeten er eentje verder. We tanken en eten 

wat. Dan door. De laatste 50 kilometer rijden we binnendoor over de dirtroad. Minder comfortabel 

ƳŀŀǊ ƭŜǳƪŜ ŀŦǿƛǎǎŜƭƛƴƎΣ Ŝƴ ŘƛŜ ŀǳǘƻ ƳƻŜǘ ǘƻŎƘ ƻƻƪ ǿŜǘŜƴ Řŀǘ ΨƛŜ ƛƴ !ŦǊƛƪŀ ǿƻƻƴǘ en vooral werktΧ 

wƻƴŘ ƘŀƭŦ ȊŜǎ Ωǎ ƳƛŘŘŀƎs zijn we in Dordrecht en worden door een medewerker van de Forecourt naar 

de flat gebracht. Jan krijgt het appartementje beneden; fijn, dan hoeft hij niet zo vaak de trap op. We 

hebben een half uurtje voor een kopje koffie en wat opfrissen en dan naar de Forecourt. Daar 

ontmoeten we Pieter, erg leuk hem weer te zien. Maar ook een man of zes van de DA, waaronder de 

persoon die regionaal moet gaan leiden. We drinken en praten vooral veel. Erg informatief dit soort 

momenten. Daarna lekkere Sheppards Pie eten, Pieter praat honderd uit. Maar tussen de zinnen door 

steken we toch weer een hoop op. Om een uur of tien is het mooi geweest. Terug naar het 

appartement. Belangrijkste dingen voor deze week is dat er nog een en ander in het toch al volle 

programma bij moeǘΦ ²ŀŀǊƻƴŘŜǊ ŜŜƴ 5! ōƛƧŜŜƴƪƻƳǎǘ ƳƻǊƎŜƴƻŎƘǘŜƴŘ όǿƛƭ ƛƪ ŦƻǘƻΩǎ Ŝƴ ǾƛŘŜƻ Ǿŀƴ 

maken), een bezoek aan de mijn bij Indwe, 

uitzoeken hoe het rond zorg zit en nog een 

Ŝƴ ŀƴŘŜǊΦ 9ƴΧ ŘŜ ǾŜǊƪƛŜȊƛƴƎ ǾƻƻǊȊƛǘǘŜǊ 

Foundation lijkt tussen Dima en Bulelani te 

gaan. Mijn (onze) voorkeur ligt bij Dima, 

maar als de keus op haar valt zal dat 

ongetwijfeld betekenen dat Bulelani er uit 

stapt. Vraag is of dat erg is. We frutsen nog 

wat met wachtwoorden om op de wifi aan 

te sluiten, ik type dit verslag en dan zit de 

dag er wel op. Morgen verder. 

Woensdag 6 februari: de nacht is wat minder dan de vorige; ik ben vaak wakker. Ook Sonja slaapt 

minder goed. Rond kwart over zeven pak ik even een douche en maak een oploskoffie. En spullen 

ǇŀƪƪŜƴ ǾƻƻǊ ǾŀƴŘŀŀƎΣ ǾƻƻǊŀƭ ŘŜ ŎŀƳŜǊŀΩǎ ŜǘŎΦ 5ŀƴ ƴŜǘ na acht uur naar de Forecourt. We ontbijten 

met het DA gezelschap, en daarna rijden we naar het Nerinahof (bejaardenshuis). We geven de spullen 



af: veel verbandmiddelen, vitaminen, aspirine, 

etc. Ze zijn er blij mee. Er is nieuw management, 

en het lijkt er beter georganiseerd te zijn. Al weet 

de nieuwe manager/verpleegster zich even geen 

raad met ons en voelt zich kennelijk 

ongemakkelijk onder alle spullen die we komen 

ōǊŜƴƎŜƴΦ ²Ŝ ƘƻǊŜƴ ƭŀǘŜǊ Řŀǘ ȊŜ ƴƛŜǘ ȊƻΩƴ 

ΨǇŜƻǇƭŜǎ-ǇŜǊǎƻƴΩ ƛǎΦ 5ŀƴ ŘƻƻǊ ƴŀŀǊ ƘŜǘ ¸ƻǳǘƘ 

Center waar de ACVV een community meeting 

heeft over de verantwoordelijkheden van kinderen en ouders.  

We zien Nelly; fijn om haar weer te zien. Ik laat Sonja en Jan daar 

en ga naar Caltex, waar ik na even zoeken Tsikelele (Tsikie) 

Speelman vind. Erg goed hem weer te zien. We nemen alle 

ontwikkelingen even door, met name hoe zijn business loopt. En 

ƻƴŘŜǊǘǳǎǎŜƴ ōŜƎƛƴǘ ƭŀƴƎȊŀŀƳ ŀŀƴ ŘŜ άǘƻȅǘƻȅΩ Ǿŀƴ ŘŜ !5Φ 9Ŝƴ 

soort zingende en dansende parade door de hoofdstraat. Ik ben 

ŘŀŀǊ ƴƛŜǳǿǎƎƛŜǊƛƎ ƴŀŀǊ Ŝƴ Ƴŀŀƪ ŦƻǘƻΩǎΣ ƳŀŀǊ ƭŜǘ Ƨǳƛǎǘ ƻƻƪ ƻǇ ƘƻŜ 

er langs de kant wordt gereageerd. Veer respons van 

omstanders is er niet, her en der wat boe-geroep of juist 

aanmoedigingen. Als de boel afgerond is gaan ze door to door in 

the Location (township), Tyoksville. Ik wil daar ook even kijken 

maar check eerst even bij Jan en Sonja of die meewillen. De 

meeting is nog in volle gang en Nelly is nog niet aan het woord 

geweest dus dat wachten ze even af. Tsikie en ik gaan naar Tyoksville, ik weet zowaar de weg nog. Leuk 

om te zien hoe de DA leden toch wat schuchter van deur 

tot deur lopen. Maar ook hier zijn de reacties van mensen 

verder prima. Wat wel opvalt is de enorme hoeveelheid 

afval die overal ligt. Volgens Tsikie heeft de afvalinzameling 

lang stil gelegen vanwege de onrust in Dordrecht en het 

niet functioneren van de gemeente. We rijden vast even 

langs het huis waar de Soupkitchen zit; de dames zitten al 

in de startblokken. Dan 

terug naar het Youthcenter, 

waar we nog een stuk van 

de meeting meemaken.  

  



Dima is er ook en even na 12 uur gaan we gezamenlijk met onze 

auto naar de soupkitchen. We worden onthaald met prachtige 

zang en een feestelijke stemming. Ik complimenteer de dames met 

hun bijzondere inspanning en resultaten. We gaan samen op de 

foto en bekijken hoe het werkt. In basis is het gewoon het 

woonhuisje van iemand waar ze eten koken, som voor meer dan 

100 personen. Die melden zich dan op de dagen dat er gekookt 

wordt (nu nog twee dagen, ze willen er minstens drie) en delen het 

eten uit. Het wordt betaald door lokale sponsors, waarvan Pieter 

Greyling de grootste. Maandelijks iets meer dan 1000 rand. Jong 

en oud staat in de rij en krijgt zijn of haar eten in een bakje. Dat 

gaat in de meeste gevallen mee naar huis. Schoolkinderen krijgen 

vaak op school hun (enige) maaltijd dus die zijn hier niet vaak te 

vinden, behalve tijdens schoolvakanties. Duidelijk dus dat er veel 

meer mensen zijn die er gebruik van willen maken dan ze kunnen 

bieden. We vragen hoe mensen bepalen wie hier mogen komen. 

Antwoord is simpel: iedereen kent elkaar. Dus als je hier eten wilt 

halen terwijl je prima zelf kunt voorzien dan ben je zo weg 

gestuurd. Overigens; naast het koken zitten de dames echt niet stil. Ze maken ook kleding etc. die ze 

verkopen. Indrukwekkend. Vandaag eten er tegen de 100 personen, met een goed deel jonge kinderen 

er bij. Dan gaan we weer terug. Onderweg heb ik het nog over een groente-project dat in een 

gebouwtje naast het MMC zit. Voorheen zat daar 

een kippenproject. Ik wil het graag nog bekijken. We 

nodigen Tsikie uit voor de lunch en eten wat bij de 

Forecourt. Dan op naar Nelly. Ik haal ook nog even 

snel water om te drinken. Het gesprek met Nelly is 

prettig en informatief. Allereerst; ze moet met 

pensioen. Ze is nu 70 dus de organisatie wil haar niet 

meer hebben. En daarnaast: het tuinproject moet 

ook worden afgestoten. Het hoort niet thuis bij de 

ACVV vind haar werkgever. Einde oefening? Misschien niet. Nelly wil er wel mee door, ook na haar 

pensioen, en wellicht is het onder te brengen bij de Foundation. Verder bespreken we nog van alles, 

en checken ook onze bevindingen. Rond half vijf is het mooi geweest. We krijgen nog wel een maaltje 

mee; over van de lunch van vanmiddag bij de community meeting. Er zitteƴ ǿŜƭ ǿŀǘ ƳƛŜǊŜƴ ƻǇΧ ²Ŝ 

gaan terug. We zetten Sonja bij Charlotte af, en Jan en ik doen boodschappen en bepreken de dag. 

Dan ga ik Sonja halen en spreek dus ook Charlotte nog even. We hebben het over de internetverbinding 

die de Wilhelminakerk sponsort en ik geef aan het eens te zijn met de praktische beslissing die beperkt 

te houden tot een 2 gig per maand. Upgraden naar 10 gig was een wens maar het schiet niet op; er 

moet voor twee jaar een abonnement worden afgesloten wat een financieel risico is. En het is 

bovendien helemaal niet nodig. Ander gaan de kinderen toch maar porno kijken denkt Charlotte ;-). 

Dan terug; tijd voor een drankje. Ik begin aan dit verslag en bel nog even met de kinderen. Maar 

schrijven wordt ook steeds onderbroken omdat er veel te bespreken is. Inmiddels is het bijna 20 uur. 

Dit is klaar. Tijd voor eten? 

Donderdag 7 februari: yep; het werd eten. Hoewel. Het opwarmen van het prakje dat in de koelkast 

lag (en waar ik dus de mieren vanaf geschrapt had); rijst, iets wat op kool lijkt, en wortel. Oppiepen in 

de magnetron en eten maar.  



We ontbijten rond 8 uur, 

Pieter schuift aan. Sonja rijdt 

nog even langs Charlotte om 

wat op te halen, en daarna 

halen we Tsikie op en rijden 

naar Anako school. Dima is er 

namens de Foundation, 

wederom prima geregeld. We 

worden ontvangen door de 

directeur, die ons welkom 

heet, maar ook een en ander 

ƻƴȊŜ ŀŀƴŘŀŎƘǘ ǿƛƭ ōǊŜƴƎŜƴΦ aŜǘ ƴŀƳŜ ƛƴǘŜǊƴŜǘ Ŝƴ ŎƻƳǇǳǘŜǊǎΣ ŘŀŀǊƴŀ ŘŜ ǿŎΩǎ ŘƛŜ ƳƻŜǘŜƴ ǿƻǊŘŜƴ 

vernieuwd en het terrein kan wel een opknapbeurt gebruiken. We nemen de informatie tot ons en 

wijzen wederom op de rol van de Foundation. Daarna naar de klas die brieven gaat schrijven. De 

ƎŜōǊǳƛƪŜƭƛƧƪŜ ŘƛƴƎŜƴΣ ǿŀǘ ǊƻŜǇŜƴΣ ŦƻǘƻΩǎ ƳŀƪŜƴΣ Ŝƴ ƻƻƪ ǇŜƴƴŜƴ ǳƛǘŘŜƭŜƴΤ ŘƛŜ ȊƛƧƴ ȊŜŜǊ ǿŜƭƪƻƳΗ 9ƴ ŘƻƻǊ 

naar Muniksville. Bijzondere school. Oudste en kleinste schooltje, en duidelijk minder bedeeld. Maar 

met een buitengewoon optimistische directrice (Sharon Flusk) en ook 

docente (Stephanie Greyling) die het beste maakt van wat ze kan. 

Maar ze hebben met name moeite met goede leermiddelen voor 

vooral het deel kinderen dat geboren is met Feutal Alcohol Syndrome 

en daarmee o.a. moeite heeft met abstracte informatie. En ook hier 

is internet belangrijk. Pieter sluit hier aan, en ook Bulelani. Pieter pleit 

ervoor deze school als pilot te nemen voor ondersteuning, en met 

name eerst in te zetten op een internetverbinding. En dat is prima te 

ǊŜŀƭƛǎŜǊŜƴΣ ƪƻǎǘ ȊƻΩƴ рллл wŀƴŘ ǇŜǊ ƧŀŀǊ Řǳǎ ƻƴƎŜǾŜŜǊ орл ŜǳǊƻΦ ²Ŝ 

kijken rond, bijzondere dingen zijn bijvoorbeeld ook dat er een tuin is aangelegd door een NGO 

waarmee de schoolmaaltijden voorzien kunnen worden van verse groenten. Indrukwekkend. 

Goedgemutst gaan we verder. Lunch en daarna de jaarvergadering van de Foundation. Bedoeling is 

meer ruimte te geven voor de community in de Foundation. Maar het pakt verkeerd uit. Er wordt een 

soort aanval gedaan op de Foundation, 

beschuldigingen geuit, de littekens van 

apartheid worden duidelijk zichtbaar en 

ook de idiote verwachtingen die er zijn 

ƻǾŜǊ ǿŀǘ ȊƻΩƴ CƻǳƴŘŀǘƛƻƴ ǾƻƻǊ ŜƭƪŀŀǊ ƪŀƴ 

krijgen en hoeveel geld er wel niet uit 

Nederland komt klinkt door. Het wordt 

een grote teleurstelling, met name 

vervelend voor de huidige Foundation en 

zeker Pieter die zijn afscheidsspeech 

geeft maar enorm persoonlijk 

aangevallen wordt (ja Baas). Conclusie: de stemming wordt uitgesteld naar maandag 14 uur. Dus 

besluiten wij ons verblijf tenminste tot dan te verlengen. Het is wat het is. Dit hoort ook gewoon bij 

hoe dingen hier gaan. Dan naar de Fieldband. Die oefent bij Anako. Wat een genot! Er zijn volop 

kinderen.  Waar we eerst vaak de indruk hadden dat er altijd maar een klein deel van de Fieldband op 

kwam dagen is het hier volle bak. En ze kunnen gescheiden oefenen (slagwerk, blazers, dansers) dus 

er is volop dynamiek. En wie niet meedoet kijkt: publiek genoeg. Het wordt afgesloten met een tof 

optreden van de instructeurs; feest! Dan naar onze flat waar we wat drinken met Phumezo, Dima en 

Bulelani. En tegen half zeven naar de pastorie van Fahter Temba waar we gezamenlijk eten. Gezellig 



en leuk. We sluiten af met met elkaar kijken naar 

de state of the nation van president Ramaphosa, 

ǘƻŦ ƻƳŘŀǘ ƎŜƭƛƧƪ ƳŜǘ ŘŜ ǊŜŀŎǘƛŜǎ Ǿŀƴ ŘŜ ΨƭƻŎŀƭǎΩ ǘŜ  

zien. Tegen tien uur is het mooi geweest en gaan 

we huiswaarts. Morgen weer een dag. 

Vrijdag 8 februari: ik sta op rond zeven uur; even 

douchen en daarna oploskoffie. En wat nieuws 

lezen op mijn telefoon. Tegen acht uur ga ik naar 

de Forecourt voor koffie en ontbijt. Sonja slaapt 

wat uit vanmorgen, en ook Jan is er nog niet. Pieter wel, en we hebben het gelijk over de vergadering 

gisteravond. En de te volgen strategie. Er is bijvoorbeeld zorg over het geld. Als de opzet leidt tot een 

heel nieuw bestuur van de Foundation is er ook een risico dat het geld op onjuiste wijze gebruikt wordt. 

En ook wij daar niets aan kunnen doen. Voorstel dat op tafel komt is het geld dat er nu nog staat toe 

te kennen aan de Soupkitchen en Muniksville school. Goed plan. Ook Jan, die inmiddels aangeschoven 

is, is het daar mee eens. En dan komt mr. Cotterell. De werkgever van mr. Duddley Fritz die gisteren 

ȊƻΩƴ ƻƴǊǳǎǘ ǎǘƻƻƪǘŜΦ IŜǘ Ǝerucht gaat dat hij in uniform van Cotterell liep. Ik bevestig dat; laat zelfs 

naief een foto zien. Die moet ik gelijk doorsturen. En mr. Cotterell biedt meermaals zijn excuses aan 

voor het gedrag van Duddley. En vertrekt dan. Pieter geeft aan dat het heel goed kan zijn dat ze dit 

(met mijn foto als bewijs) gebruiken om hem te ontslaan. Ook omdat de werkrelatie al langer onder 

ŘǊǳƪ ǎǘŀŀǘ ǎŎƘƛƧƴōŀŀǊΦ aŀŀǊ ǘƻŎƘΥ ƻŜǇǎΧ aŀŀǊ tƛŜǘŜǊ ƎŜŜŦǘ ƻƻƪ ŀŀƴ Řŀǘ ƘŜǘ ǿŀŀǊǎŎƘƛƧƴƭƛƧƪ Ǝŀŀǘ ǊŜƎŜƴŜƴ 

vanmiddag. En omdat we naar de mijn 

gaan en dat met een flink stuk dirtroad 

gepaard gaat is het goed te proberen dat 

wat vroeger te doen. Daarmee komt 

onze afspraak met Andries Niekerk in 

het geding. Maar we hebben ook weinig 

keus. Ik loop terug, overleg snel met 

Sonja en via Charlotte proberen we de 

afspraak met Andries te verzetten. 

Ondertussen rijden we naar Wolvas 

Farm; de boerderij van Dima en Amos. 

Ook een lang stuk onverhard. Omdat de 

track nogal diep is rij ik een stuk over het naastgelegen land, maar daar pik ik ergens een stuk ijzer op 

dat onder de auto blijft steken met allerlei gepiep en gekraak als resultaat. Ik pluk het er onderuit en 

verder. De boerderij ligt er super bij. Het is te zien dat er veel gedaan is. Maar ook hier: de droogte is 

een probleem. Nieuw zijn de varkens die Amos houdt. Die verkopen goed schijnt. Minder goed is dat 

het tuinproject hier op zijn gat ligt. De droogte en de grote afstand van de township hebben het de das 

omgedaan. Bovendien is de aangelegde kas volledig aan gort gewaaid tijdens een storm. Einde 

oefening dus. Jammer. We drinken nog wat en daarna door naar Koffiefontein. Een communityfarm. 

In basis een boerderij die na afschaffing apartheid onteigend is en in handen van een coöperatie is 

gegeven. Met overheidssteun. We worden al snel omringd doƻǊ Ŝƴ ƎǊƻŜǇ Ǿŀƴ ȊƻΩƴ мл ǇŜǊǎƻƴŜƴ ŘƛŜ 



hier werken. Maar het komt allemaal 

weinig overtuigend over. Alles is stuk en 

lijkt slecht onderhouden. En ja, de 

droogte. Dat hakt er enorm in. Maar 

waar bij Amos iets wat stuk is betekent 

dat hij het moet repareren lijkt het hier 

een permanente staat van zijn te zijn. 

IŜǘ ƛǎ ǎǘǳƪΧ ¢ƘŀǘΩǎ ƛǘΦ Maar goed om een 

keer gezien te hebben. Misschien is mijn 

blik te negatief, maar als ik pols bij Jan 

die hier jaren geleden ook paar keer is 

geweest is het gewoon zoals het gaat. Spreekt voor zich dat ook Dima er weinig positief over is. Ze 

hebben ook stagiairs. Sonja geeft aan dat hun taak vooral het melken van de koeien is (met de hand, 

de machine is stuk) en de opbrengst vervolgens verkopen in de township. Klinkt alsof de stagiairs de 

boel draaiend houden.  

Dan snel terug. Bij Pieter in de auto. Elmarie, de vrouw van Pieter, gaat ook mee. Gezellig, leuk om 

haar weer te zien en spreken onderweg. Het kost een klein uurtje waarvan het laatste stuk onverhard. 

Gerry, de deskundige mijner en zijn compaan Jan sluiten aan en geven ons een rondleiding met uitleg. 

De ader is ongeveer twee meter hoog; niet overdreven groot maar delven is de moeite waard tot 

ongeveer 70 cm. Er zijn een aantal 

schachten, met zogenaamde pilaren 

in het midden; stukken die blijven 

staan om de boel overeind te 

houden. En het plafond is verstevigd 

met staal en beton. De kwaliteit van 

de kool is uitstekend naar het 

ǎŎƘƛƧƴǘΦ IŜǘ ǿƻǊŘǘ ΨƎǊŜŜƴ ŎƻŀƭΩ 9Ŝƴ 

samenstelling die minder vervuilend 

verbrand en divers bruikbaar is. En 

waar een goede markt voor is. Deels 

in het binnen-, deels in het 

buitenland. We lopen de mijn in, natuurlijk met een helm op. We krijgen uitleg over het proces. Zo 

wordt hier nog gewoon klassiek met boren en opblazen gegraven. Preciezer en makkelijker dan een 

ƎǊƻǘŜ ƳŀŎƘƛƴŜ ƛƴ Řƛǘ ƎŜǾŀƭΦ hƻƪ ƭŜǳƪΥ ŜǊ ǾƭƛŜƎŜƴ ǾƻƭƻǇ ǾƭŜŜǊƳǳƛȊŜƴ ǊƻƴŘΦ ²Ŝ ƪƛƧƪŜƴ ǊƻƴŘΣ ƳŀƪŜƴ ŦƻǘƻΩǎ 

en dan weer naar buiten. Bedoeling is dat de spoorlijn ook gerepareerd wordt, er wellicht een eigen 

energiecentrale komt, werkgelegenheid in de regio stijgt, etc. Ook staat er nog e.e.a. aan machines die 

gebruikt kunnen worden. Klinkt goed, maar helemaal rond is het plan nog niet. Er zijn nog financiers 

nodig. Aan de andere kant: er wordt druk gewerkt aan de toegangsweg dus helemaal onrealistisch is 

het plan kennelijk ook niet. Dan 

weer terug. We zijn er net tegen half 

drie, maar Pieter rijdt nog even 

langs het voormalige terrein van het 

busbedrijf dat hij heeft gekocht. 

Daar staat een sta-caravan die 

mogelijk te gebruiken is voor de 

Soupkitchen. Het ding ziet er niet 

uit, maar is grotendeels gemaakt 


